

**Prof. Dr. Hans Vorländer** (\* 1954 in Wuppertal) studierte Politische Wissenschaft und Rechtswissenschaften in Bonn und Genf; Promotion 1980. Nach Forschungsaufenthalten an der Harvard Universität (Cambridge, USA) und Vertretungsprofessuren an den Universitäten in Frankfurt und Essen baute er an der TU Dresden das Institut für Politikwissenschaft mit auf. Von 1993 bis 2020 hatte er dort den Lehrstuhl für Politische Theorie und Ideengeschichte inne. Seitdem ist er Seniorprofessor an der TU Dresden. Gastprofessuren führten ihn nach Paris, Mexico City, Turin und Bologna.

Hans Vorländer war Gründungsmitglied und (ab 2000) stv. Sprecher des Sonderforschungsbereiches 537 „Institutionalität und Geschichtlichkeit“ (1997-2008), von Juli 2009 bis Juni 2014 Gründer und Sprecher des Sonderforschungsbereiches 804 „Transzendenz und Gemeinsinn“. Seit 2005 ist er Direktor des Zentrums für Verfassungs- und Demokratieforschung an der TU Dresden, seit 2017 ebendort Direktor des Mercator Forums Migration und Demokratie (MIDEM). 2001 bis 2005 war er Vorsitzender des Wissenschaftlichen Beirates der Bundeszentrale für politische Bildung, 2003 bis 2005 Vorsitzender der Deutschen Gesellschaft für Politikwissenschaft. Er ist Mitherausgeber der Zeitschrift für Politikwissenschaft, Mitglied des Wissenschaftlichen Beraterkreises (WBK) des BMBF. Er gehörte dem Sachverständigenrat für Integration und Migration an und war Mitglied in der von der Bundesregierung eingesetzten Fachkommission zu den Rahmenbedingungen von Integrationsfähigkeit.

---

Prof. Dr. Hans Vorländer (\* 1954 in Wuppertal) studied Political Science and Law in Bonn and Geneva. He received his doctorate in 1980.

After Hans Vorländer has been a John F. Kennedy Memorial Fellow and a research associate at Harvard University (Cambridge, USA) and deputy professor at the universities in Frankfurt and Essen, he helped to establish the Institute for Political Science at the TU Dresden. From 1993 to 2020, Hans Vorländer was full professor of political science and held the chair in Political Theory and History of Political Thought at TU Dresden. He has been a guest professor in Paris, Dubrovnik, Mexico City, Bologna and Turin.

Hans Vorländer was a founding member and (from 2000) deputy speaker of the Collaborative Research Center 537 "Institutionality and Historicity" (1997-2008), and from July 2009 until June 2014 founder and speaker of the Collaborative Research Center 804 "Transcendence and Sense of Community". Since 2005 he has been director of the Center for the Study of Constitutionalism and Democracy at the TU Dresden, and since 2017 director of the Mercator Forum Migration and Democracy (MIDEM). From 2001 to 2005 he was chairman of the Scientific Advisory Board of the Federal Agency for Civic Education, and from 2003 to 2005 chairman of the German Society for Political Science. He is co-editor of a magazine for political science (*Zeitschrift für Politikwissenschaft*), member of the scientific advisory board of the BMBF.

He was also a member of the Expert Council of German Foundations on Integration and Migration and he has been appointed to the Expert Commission for Integration of the German Federal Government.